
ديوارنگاره پدرانه ميدان وليعصر )عج(
طرح ديوارنگاره ميدان وليعصر )عج( پايتخت به مناسبت فرا 
رسيدن سالروز ولادت اميرالمؤمنين و روز پدر رونمايي شد. 
طرح ديوارنگاره ميدان ولي عصر)عج( تهران به مناس��بت فرا 
رسيدن سالروز ولادت اميرالمومنين علي بن ابيطالب )ع( و روز 
پدر با شعار پدرم مدال افتخارمه سحرگاه روز سه شنبه رونمايي 
ش��د.  اين ديوارنگاره با عنوان »پدرم مدال افتخارمه« اثري از 
خانه طراحان انقاب اس��امي، براي قدرداني خاص قدرداني 
خ��اص زهرا رحيم��ي، قهرم��ان المپيكي از پ��درش طراحي 
شده است.  تصويرس��ازي آن برعهده محس��ن كربايي زاده و 

طراحي نوشتاري آن برعهده مجتبي حسن زاده بوده است. 
----------------------------------------------------

مخاطبان سينما به ۳۰ ميليون نفر رسيد
تعداد مخاطبان امس�ال س�ينماي اي�ران ب�ه ۳۰ ميليون 
نفر رس�يد تا اين آم�ار، جلوت�ر از گمانه زني ه�ا، در هفته 
پاياني دي م�اه رقم بخ�ورد. مي�زان مخاطبان س�ينما در 
مدت مشابه سال گذش�ته، ۲۳ ميليون و ۲۰۰ هزار نفر بود. 
سينماي ايران در شرايطي به آمار ۳۰ ميليون مخاطب دست يافته 
كه نيمي از اين آمار متعلق به چهار فيلم »تگزاس ۳«، »۷۰سي«، 
»زودپز« و »تمساح خوني« است. اين چهار فيلم روي  هم، حدود 
۱۵ ميليون مخاطب داشته است. دايره تمركز را بيشتر كنيم، به 
اين حقيقت مي رسيم كه تعداد مخاطبان ۱۰ فيلم اول جدول 
امسال، ۲۵ ميليون نفر بوده است. ۴۹ فيلم ديگر نيز روي  هم ۵ 
ميليون مخاطب داشته اند.  آمار مخاطبان امسال سينماي ايران 
اگرچه در شمايل كلي، تحسين برانگيز به حساب مي آيد، اما با 
كالبدشكافي اين آمار به اين نتيجه مي رسيم كه فرآيند استقبال 
مخاطب از آثار روي پرده، نياز به يك جراحي هوشمندانه گسترده 
دارد. اين جراحي، بايد از مرحله پروانه ساخت صورت بگيرد كه 
عموماً به هر نوشته اي كه تاش دارد  در قالب فيلم بلند سينمايي 

ساخته شود، مجوز توليد براي نمايش در سينما ها اعطا نشود. 
----------------------------------------------------

روايت قاسم افشار از فريدون شهبازيان 
خواننده پيشكسوت موس�يقي پاپ با اش�اره به نقش مؤثر 
فريدون شهبازيان در ايجاد و رشد موسيقي پاپ بعد از انقلاب  
گفت: اين استاد فقيد دهه ۷۰، بستري را براي فعاليت هنرمندان 
در حوزه پ�اپ فراهم و مجوز نخس�تين اثرم را ص�ادر كرد. 
قاسم افش��ار، خواننده پيشكسوت موس��يقي پاپ به مناسبت 
درگذشت استاد فريدون شهبازيان آهنگساز و رهبر اركستر، به 
ايرنا گفت: آشنايي من با استاد شهبازيان، به دهه ۷۰ بازمي گردد، 
در آن زمان علي معلم دامغاني، مدير مركز موسيقي صداوسيما 
و فريدون شهبازيان قائم مقامي اين نهاد را برعهده داشت و آغاز 
كار حرفه اي ام در حوزه موسيقي پاپ بود.  وي گفت: در اين زمان، 
اثر »وقف پرنده ها« را با شعري از زنده ياد محمدعلي شيرازي، 
آهنگ سازي اكبر آزاد و تنظيم بهروز صفاريان به عنوان نخستين 
اثرم براي دريافت مجوز به مركز موس��يقي صدا و س��يما ارائه 
داده بوديم و استاد ش��هبازيان مجوز اين اثر را صادر كرد. استاد 
شهبازيان در آن زمان اثر و صداي مرا شنيد و ضمن تبريك، به 
من گفت كه اثر خيلي خوبي ساخته ايد و فعاليت در اين زمينه را 
ادامه دهيد.  افشار افزود: متأسفانه در اين سال ها فرصت و امكان 
همكاري با استاد شهبازيان را نداشتم؛ او در دهه ۷۰ نقش مؤثري 
در ايجاد و رشد موس��يقي پاپ بعد از انقاب داشت و بستري را 
براي حضور هنرمندان در اين حوزه فراهم كرد. در زماني كه استاد 
شهبازيان مديريت موسيقي صداوسيما را برعهده داشت، زمينه و 
بستري براي فعاليت هنرمنداني همچون بنده، خشايار اعتمادي، 
محمد اصفهاني، عليرضا عصار در حوزه موسيقي پاپ فراهم كرد و 
اين هنرمندان فعاليت حرفه اي خود را از صداوسيما آغاز كردند. 
----------------------------------------------------

افتتاح نهمين جشنواره ملي اسباب بازي
نهمين جشنواره ملي اسباب بازي روز گذشته در نمايشگاه 
كان�ون پرورش فك�ري ك�ودكان و نوجوانان افتتاح ش�د. 
به گزارش »جوان«، نهمين جش��نواره ملي اس��باب بازي كانون 
پرورش فكري كودكان و نوجوانان با شعار »بازي، تمرين زندگي« 
از روز گذش��ته )سه ش��نبه( در محل نمايش��گاه كان��ون پرورش 
فكري ك��ودكان و نوجوانان واقع در خيابان حجاب افتتاح ش��د و 
تا چهارشنبه ۱۰ بهمن ادامه دارد.  اين جشنواره در امتداد تحقق 
شعار سال »جهش توليد با مش��اركت مردم« با هدف حمايت از 
كالاهاي توليد داخل، كمك به برق��راري ارتباطي هدفمند ميان 
طراحان، توليدكنندگان، سرمايه  گذاران و ساير فعالان حوزه  بازي و 
اسباب  بازي و كمك به ساماندهي صنعت اسباب  بازي و فراهم كردن 

زمينه  طراحي و استقرار نظام نوآوري، در حال برگزاري است.

نما | حسین  کشتكارحكمتدیدهبان

 جشنواره ها
سوسوي كم جاني براي مفهوم ايثار هستند

     ابراهيم حسن بيگي 
جش��نواره ها و كنگره هاي ادبي سوس��وي كم جان چراغي 
هس��تند كه براي مدت كوتاهي توجه��ات را به مفاهيمي 
مانند ايثار، مقاومت و دفاع جلب مي كنند و بعد اين مفاهيم 

فراموش مي شوند تا جشنواره ها و كنگره هاي بعدي. 
جش��نواره ها و كنگره ها به تنهايي كفاي��ت نمي كنند. اين 
رويدادهاي فرهنگي در حد تلنگر و يادآوري عمل مي كنند 
و نسل جوان هم چندان اين سوسو را نمي بيند و به سمت 

چنين كنگره هايي نمي آيد. 
يك نويسنده عاوه بر اس��تعداد و تكنيك و توانايي نوشتن 
بايد تجربه زيس��تن داش��ته باشد. نويس��نده اي كه جنگ 
را تجربه ك��رده، درب��اره مفاهيمي مانند ايث��ار و مقاومت 
مي نويسد، اما يك نويس��نده جوان به دليل نداشتن تجربه 
زندگي در دوره جنگ بايد به س��راغ تجربي��ات ديگران و 
تحقيق و مطالعه برود، به طوری كه بتواند جنگ را به درستي 

درك كند تا درباره اش بنويسد. 
كمتر نويسنده جواني دست به چنين تحقيق و مطالعه اي 
مي زند. نويسنده جوان جنگ نديده، زماني به اين مقولات 
فكر می كند كه محيط فرهنگي كشورش موضوعاتي از اين 
دست را مطرح كند. مثاً در سال بيشتر از ۱۰ فيلم و سريال 
درباره مس��ئله جنگ ارائه ش��ود، تعداد قاب��ل ماحظه اي 
رمان  و داس��تان هاي مرتبط با جنگ منتش��ر و همايش ها 
و نشس��ت هاي متعدد فرهنگي برگزار شود. به عبارتي يك 
مجموعه فرهنگي فعال با اين ن��وع مفاهيم بايد در جامعه 
وجود داشته باشد كه نسل هاي جنگ ناديده، تحريك شوند 

و بخواهند از آن سر دربياورند. 
 در نبود چنين جريان هاي قدرتمندي كه جريان مقاومت، 

ايثار و دفاع رو به افول رفته، نمي توانيم توقع يا انتظاری از 
نويسندگان نسل هاي بعد از جنگ داشته باشيم. در آينده 
وقتي نسل جنگ ديده از دنيا برود، ممكن است ديگر شاهد 

هيچ اثري درباره جنگ نباشيم. 
از سوي ديگر عوامل بازدارنده اي در جامعه وجود دارد مثل 
مشكات سياس��ي، اقتصادي، اجتماعي، فرهنگي و برخي 
نارضايتي ها از ش��رايط جامعه كه فرص��ت و مجالي براي 

كارهاي فرهنگي اينچنيني نمی گذارد. 
در شرايط فعلي اصاً بعيد نيست پرونده موضوعاتي مانند 
ايثار، دفاع مقدس و جنگ براي نس��ل هاي آينده كمرنگ 
شود و هرچه از زمان جنگ دور و دورتر شده ايم، آثار كمتري 
درباره جنگ نوشته يا ساخته شده است، مگر اينكه در آينده 
اتفاقات خاصي رخ دهد. دگرديسي يا تغييري را در فرهنگ و 
جامعه شاهد باشيم كه نسل بعدي نگاهي دلسوزانه به تاريخ 

كشور داشته باشد و قدم هايي در اين زمينه بردارد. 
اگر قرار باشد كمي اميدوارانه به موضوع نگاه كنيم، شايد با 
گذر زمان تغييرات و تحولاتي در جامعه و حاكميت ايجاد 
شود و وفاقي شكل بگيرد كه مردم به حماسه هاي تاريخي 

كشورشان توجه نشان بدهند. 
اميدوارم زمانی برسد كه مردم به هشت سال دفاع مقدس 
رجوع كنند، نويس��ندگان و هنرمندان حداقل در اس��ناد 
تاريخي به موضوع جنگ توجه نشان دهند و آثاري درباره 

جنگ و به تبع آن درباره ايثار بسازند. 
اين اتف��اق در اروپا بعد از دو جنگ جهان��ي رخ داده و حالا 
بعد از 8۰ سال هنوز درباره جنگ هاي دوم و حتي اول فيلم 
ساخته و كتاب نوشته مي شود. دو نسل عوض شده و هنوز به 

آن اتفاقات فكر و درباره اش اثر خلق مي كنند. 

چهل و سومين جشنواره فيلم فجر با »صياد« افتتاح مي شود

    سيد مرتضي ذاكر
آيين قرعه كشي فيلم هاي چهل و سومين جشنواره فيلم فجر 
روز گذشته با حضور جمعي از تهيه كنندگان و كارگردانان سينما 
برگزار شد. بر اين اساس اولين فيلمي كه در خانه جشنواره نمايش 
داده مي ش�ود »صياد« به كارگرداني جواد افش�ار خواهد بود. 
منوچهر شاهسواري، دبير چهل و سومين جشنواره فيلم فجر در 
مراسم قرعه كشي فيلم هاي اين دوره از جشنواره كه روز گذشته در 
هتل هماي تهران برگزار شد، گفت: امروز قرعه كشي براي تعيين 
جدول نمايش آثار در سينماي رسانه و سينماهاي مردمي است، 
هر فيلمي كه كامل نشود و به جدول نمايش رسانه و سينماهاي 
مردمي نرسد، از آرای مردمي محروم مي شود. سالن استانداردي 
خواهيم داشت كه فيلم ها در آن تست فني خواهند شد كه اگر 
مشكلي از سمت فيلم ها بود، بررسي و رفع شود. تمام تست هاي 
فني در قالب خبر منتشر خواهند شد. مي دانيم آن استاندارد فني 
درباره فيلم رعايت شده است.  شاهسواري درباره نمايش فيلم ها 
گفت: فيلم ها هم در تهران و شهرستان ها نمايش داده خواهند 

شد. عاقه منديم پيش از شروع جشنواره و در نهايت تا سوم بهمن، 
نسخه دي سي پي فيلم در دبيرخانه موجود باشد. اگر فيلمي به 
سالن نرسد، توهين به مخاطب است؛ ازين رو حرمت تماشاگر 
را براي آينده فيلم هاي خود رعايت كنيد.  دبير چهل و سومين 
جشنواره فيلم فجر ادامه داد: كارگرداناني از نسل هاي مختلف 
جشنواره را مزين كردند. اميدوارم به اين نسل كه امسال از آنان 
رونمايي مي شود، توجه شود. حتماً بخشي از اين نسل سرمايه هاي 
گرانبهايي براي آينده سينماي ايران هستند، هر پديده اي وقتي 
ميراث مي شود، جذاب مي شود. سينماي ايران ميراث داراني دارد 
كه سعي مي كنند جشنواره را حفظ كنند. هويت تك تك ما به 
آداب و رسوم و سنن و اعتقاد ما گره خورده است. هر نهاد و دبيري 
كه تشويق كننده و دلسوخته اين هويت نباشد، كم كاري جدي 
كرده است. سينماي ايران همچنان در راه تجلي بخشي به اين 
هويت در حال فعاليت است.  وي با تأكيد بر اينكه همدلي جزئي 
جدانشدني از سينماست، گفت: همه تاش ما در دبيرخانه اين بود 
كه آيا مي شود يك بار ديگر چشمانمان براي هم  تر شود و دلمان 
براي هم تنگ بشود و از موفقيت همكاران مان احساس خوشحالي 
كنيم و موفقيت هر اثري را موفقيت خودمان بدانيم. جز با همدلي 
نمي توانيم از تغييرات پيش رو عبور كنيم.  شاهسواري با اشاره به 
اينكه سينماي ايران با وجود نسل جوان زنده است، خاطر نشان 
كرد: تداوم س��ينماي ايران مديون كساني اس��ت كه به احترام 
بزرگ ترهايش��ان از پدران معنوي خود ي��اد مي كنند. عاوه بر 
پدران معنوي، حتماً مادران معنوي ما هم در اين فضا نقش دارند. 
كمتر از ۶۰ روز است كه ستاد جشنواره با فعاليت شبانه روزي به 

اين نقطه رسيده كه قرعه كشي داشته باشيم. 

 نگاهي نو به جنبش دانشجويي
در»اين يك اعتراض است«
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دیدگاه

    مصطفي شاه كرمي
بررسي تاريخ جنبش هاي دانشجويي كشورمان نشان مي د هد كه اين جنبش 
در ادوار مختلف تاريخي با چالش هاي متعددي روبه رو بوده است، اما يكي از 
جنجالي ترين بخش هاي تاريخ جنبش هاي دانشجويي، در دوران روي كار 
آمدن دولت موسوم به اصلاحات رقم خورد. در اين بازه زماني، فعاليت هاي 
دانشجويي به شدت تحت تأثير فضاي سياست بازي مسئولان دولت وقت 
قرار گرفت و همين مسئله باعث انحرافات و اعوجاجاتي در مسير حركت 
آنها گرديد تا جايي كه برخي از آنها در اين گمراهي به رويارويي با حاكميت 
كشيده شدند. مستند »اين يك اعتراض است« به كارگرداني مهدي محمودي 
از جمله توليدات مركز هنري رسانه اي نهضت است كه تلاش دارد اين دوران 
پر نوسان را از زاويه اي كمتر ديده شده روايت كند. اين مستند با استفاده از 
اسناد تاريخي، فيلم ها و عكس هاي منتشر نشده سعي در بازگويي بخش هايي 
از دوران متلاطم تاريخ جنبش دانش�جويي ايران در اين دوره را به نمايش 
بگذارد. اين مس�تند در بخش »حافظه ملي )تاريخ سياسي(« پانزدهمين 
دوره جشنواره مردمي فيلم عمار به دليل »طرح پاسخ به مسئله ديكتاتوري 
در ايران و مواجهه عزتمندانه رؤساي جمهوري ايران با اعتراضات حضوري 
دانشجويي و ايجاد شورآفريني و هيجان و نشاط جنبش دانشجويي« موفق 
به دريافت فانوس اين رويداد ش�د، به همين بهانه »ج�وان« در گفت و گو با 
كارگردان اين مس�تند به ابعاد مختل�ف فرمي و محتواي�ي آن مي پردازد. 

    
مس�تند »اين ي�ك اعت�راض اس�ت« در بخ�ش »حافظه ملي 
)تاريخ سياسي(« جشنواره عمار موفق به دريافت فانوس اين 

رويداد شد در مورد اين جايزه توضيح بدهيد.
حقيقتش اين است كه مستند ما بيشتر به جنبه هاي تاريخي و روايتي پرداخته 
بود و كمتر به عنوان يك مستند جشنواره اي ساخته شده بود، اما به لطف خدا، 
اين اثر در جش��نواره عمار مورد توجه قرار گرفت. جش��نواره عمار كه پيگير 
موضوعات انقابي و فرهنگي اس��ت، به اين مس��تند توجه كرد و اين براي ما 
بسيار ارزشمند بود. دريافت چنين جوايزي قطعاً انگيزه بخش است. وقتي شما 
ايده اي تازه و بكر را مطرح مي كنيد كه با اعتقادات شما هم خواني دارد، قطعاً 
وقتي كار شما ديده مي شود و اهميت آن براي ديگران نيز روشن مي شود، اين 
موضوع براي ما بسيار مهم است. در ابتدا به دليل مشكات و سختي هاي بسيار، 
تصميم به رها كردن پروژه گرفته بوديم، اما وقتي ديديم كار مورد توجه قرار 
گرفت و براي برخي از دوستان اهميت داشت، حمايت هاي زيادي از آن شد كه 
اين حمايت ها ما را وادار به ادامه مسير با انگيزه و قدرت بيشتري كرد. از دوستان 
خود هم كمك گرفتيم تا اين موضوع كه دغدغه اي دانشجويي و جهاني است و 

رهبر انقاب نيز بارها بر آن تأكيد كرده اند، با قوت بيشتري ادامه يابد. 
چه اتفاقي باعث شد  توليد مستند را ادامه بدهيد؟

بازخوردهاي مثبت و حمايت هاي گسترده باعث شد دوباره گرد هم جمع 
شويم و تصميم بگيريم كه پروژه را ادامه دهيم. آمار بسيار خوبي از پخش اين 
اثر در تلويزيون دريافت كرديم و در جشنواره هم با استقبال زيادي روبه رو 
شديم. اين اتفاقات ما را مصمم تر كرد و موجب شد تا با قدرت بيشتري جلسه 

بگذاريم و به اميد خدا اين مسير را ادامه دهيم. 

در مورد شكل گيري ايده اوليه اين مستند توضيح مي دهيد؟
ما پيش��تر مجموعه اي ۹ قس��متي توليد كرده بوديم كه از سال ۱۳۱۲، تأثير 
دانشگاه تهران و آغاز فعاليت هاي دانشجويي در ايران را روايت مي كرد و تا اوايل 
دهه ۷۰ ادامه داشت. در پايان آن پروژه به اين نتيجه رسيديم كه اين مسير هنوز 
جاي زيادي براي ادامه دادن دارد. تاريخ جنبش دانشجويي ايران در دهه هاي 
اخير ابعاد زيادي دارد كه هنوز ناگفته باقي مانده و هيچ كار مدون و دقيقي در 
اين زمينه صورت نگرفته است، بنابراين به مسئولان شبكه مستند پيشنهاد 
داديم كه مجموعه دومي توليد كنيم. با توجه به موفقيت مجموعه اول، شبكه 
مستند استقبال كرد و اين پروژه ادامه يافت كه نتيجه اش شد مجموعه شش 

قسمتي »اين يك اعتراض است«. 
با نمايش اين مستند به دنبال انتقال چه پيامي به مخاطبان بوديد؟

پيامي كه اين مستند به مخاطبان منتقل كرد، حتي بيش��تر از آنچه  من تصور 
مي كردم، بسيار مثبت بود. تمامي كساني كه در اين پروژه با ما همكاري داشتند، 
نظرات مثبتي داشتند و مي گفتند كه اين اولين مستند جامع در زمينه جنبش 
دانشجويي ايران است. حتي برخي از مخاطبان از ما مي پرسيدند كه چرا اين مستند 
ادامه پيدا نكرد يا چرا قسمت هاي بيشتري نداشت، چراكه احساس مي كردند هنوز 
بسياري از اتفاقات تاريخي در اين زمينه بايد بازگو مي شد. جالب اينجاست كه 
عبارت »اين يك اعتراض است« در گوگل ترند شد. آنقدر جست وجوها زياد بود 

كه گوگل خودش پيشنهاد مي داد تا اين عبارت را جست وجو كنيد. 
يكي از مؤلفه هاي اصلي ساخت فيلم مستند، رعايت بي طرفي است 

آيا مستند »اين يك اعتراض است« داراي چنين ويژگي است؟ 
ما تمام تاش مان را كرديم  تا حد امكان تاري��خ را بي طرفانه روايت كنيم، اما 
طبيعتاً وقتي به يك طرف خاص پرداخته مي شود، ممكن است اين روايت براي 
برخي خوشايند نباشد. در جريان هاي دانشجويي، وقتي به يك سازمان يا گروه 
خاص مي پردازيم، احتمالاً گروه هاي ديگر ناراحت خواهند شد. مثاً در مستند 
قبلي مان، وقتي از دفتر تحكيم وحدت صحبت كرديم، حتي برخي از اعضاي 
اين دفتر گله داشتند كه روايت ما از آنها به ضررشان بوده است. ما هيچ گاه اين 
روايت ها را تغيير نداديم، حتي اگر برخي ناراحت مي شدند. ما هميشه سعي 
كرديم كه با صداقت كامل و بر اس��اس مدارك و شواهد تاريخي روايت كنيم. 
در همين زمينه، وقتي در مستند »اين يك اعتراض است« به برخي از حركات 
دفتر تحكيم وحدت پرداخته ايم، گروه هاي ديگر نيز ممكن است از اين روايت ها 
ناراحت شوند. براي ما مهم اين است كه تاريخ را بي طرفانه و مستند ارائه كنيم، 

حتي اگر برخي از گروه ها خوششان نيايد كه بخشي از تاريخ آنها روايت شود. 
نمونه قابل ذكري در اين مورد نقل مي كنيد؟

 مثاً وقتي با افراد مصاحبه مي كرديم، تأكيد مي كرديم كه فقط روايت هايشان 
را بيان كنند و هيچ تحليل ش��خصي از آنها نمي خواهيم. افرادي كه انتخاب 
مي شدند، بايد خودش��ان در آن دوران فعال دانشجويي بوده و در جريان هاي 
تاريخي نقش آفريني كرده باشند. هدف ما اين بود كه از كساني مصاحبه كنيم كه 
فكت هاي تاريخي را به خوبي به ياد دارند و در آن مقطع زماني حضور داشته اند. 

اين روند به ما كمك كرد تا مستندهايي مستندتر و دقيق تر بسازيم. 
دلايل موفقيت مستند »اين يك اعتراض است« را چه مي دانيد؟

يكي از دلايل موفقيت مستند اين بود كه موضوع آن بكر و جديد بود. هيچ كار 
مشابهي در اين زمينه انجام نشده بود. همچنين، پرداخت دقيق به جزئيات 
تاريخ و ارائه مستندات جدي، مانند عكس ها، فيلم ها و اسناد مختلف، از جمله 
ويژگي هاي بارز اين مستند است. هيچ چيزي در اين مستند به صورت فرضي 

يا بدون سند بيان نشده است.

مس��تند ب��ه جنبه ه��اي 
تاريخي و روايتي پرداخته 
و كمتر به عنوان يك مستند 
س��اخته  جش��نواره اي 
شده بود، اما به لطف خدا، 
اين اثر در جشنواره عمار 
م��ورد توجه ق��رار گرفت
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نگاهي به فيلم گلادياتور۲، نامزد گلدن گلوب بهترين دستاورد سينمايي و موفقيت در گيشه

گلادياتور۲، فيلم يا بازي؟
    محمد تقي زاده

اساسي ترين پرسش پس از تماشاي دنباله جديد 
گلادياتور از ريدلي اسكات، اين است كه آيا اساساً 
مخاطب جهاني به تماشاي يك فيلم به مثابه يك 
درام دعوت مي شود يا قرار است شاهد يك شوي 
جذاب تلويزيوني يا  يك بازي هيجان انگيز باشيم.
اين جذابيت و هيجان انگيز ب��ودن، دو مؤلفه مهمي 
هستند كه گويا در ساخت دنباله گادياتور محصول 
سال ۲۰۰۰ كه ۲۴ سال بعد نس��خه به روز شده اش 
روانه سينماها شده به ش��دت مورد توجه سازندگان 
بوده اس��ت. اينكه مخاطب بي حوصله و فكرمشغول 
اين روزها كه عادت دارد به طور مدام در ش��بكه هاي 
اجتماعي پرسه بزند، فقط خسته نشود و فيلم كشش 

لازم را براي اين همراهي او فراهم آورد. 
از اين جنبه، فيلم كشش لازم براي تماشاي يك باره 
ي��ك اث��ر ۱۵۰ دقيق��ه اي را دارد و آنق��در اتفاقات 
محير العقول، صحنه هاي باش��كوه، دكورهاي عظيم 
و چهره هاي متعدد و جذاب در فيلم ديده مي ش��ود 
كه به سختي می توان گفت تماش��اي اولين بار فيلم 
آنقدرها هم مال آور اس��ت، اما كار وقتي عيب پيدا 
مي كند كه بخواهيم وراي اين سطح جذاب و رنگ و 
لعاب هاي عظيم و گرانقيمت به عمق داستان و روابط 
شخصيت ها برسيم، اينجاس��ت كه دست سازندگان 
از ارائه يك اثر ماندگار همچون نس��خه اوليه در سال 

۲۰۰۰ خالي مي ش��ود يا با يك اث��ر يك بار مصرف و 
سطحي روبه رو خواهيم بود.  داستان فيلم گادياتور۲ 
را مي توان در كمتر از دو س��طر خاصه كرد؛ نخست 
اينكه يك سرباز قدرتمند كه بعدها تبديل به گادياتور 
فيلم مي شود در اثر درگذش��ت معشوقه اش سوداي 
انتقام دارد و ديگر اينكه همين ش��خصيت نس��بتي 
خوني با ماكسيموس گادياتور اصلي نسخه اول نيز 
پيدا مي كند كه قرار است اين دو تعليق قصه را شكل 
دهند و كش��ش و همراهي آن را سبب شوند. دو خط 

روايي كه به طور مش��ابه در گادياتور يك نيز دنبال 
ش��ده بود، البته با اين تفاوت كه نسخه دوم گاياتور 
تحت تأثير تكنولوژي هاي روز سينمايي تا حد زيادي 
مقهور تكنيك و به اصطاح تكنيك زده است و از آن 
فضاي حماسي فيلم اول و ش��خصيت قهرمان محور 
آن تنها يكسري دوئل ها و تقابل ها را مي بينيم كه به 
هيچ وجه ش��خصيت ماندگار و قصه با چفت و بستي 
تحويل مخاطب ساده انگار و سريع الرضاي اين روزهاي 

سينماي جهان نمي دهد. 

گادياتور۲ به احتمال زي��اد در فصل جوايز از جمله 
اسكار دست خالي برنخواهد گشت، به خصوص اينكه 
ش��انس زيادي براي كس��ب جوايز تكنيكي و بصري 
دارد و از طرف ديگر گروه بازيگري فيلم، به خصوص 
دنزل واش��نگتن از بخت هاي اصل��ي دريافت جايزه 
بازيگري هستند. با اين حساب حتي اعضاي آكادمي 
و داوران اين جش��نواره ها و مراس��م نيز مي دانند كه 
گادياتور۲ حتي شبحي س��اده از گادياتور يك نيز 
نشده و نمي توان شخصيت هاي ماندگار آن فيلم را با 

كاراكترهاي كارتوني ورسيون ۲۰۲۴ مقايسه كرد. 
در پايان بايد به يك تحليل فرامتني پيرامون رويكرد 
ريدلي اسكات در دو پروژه سينمايي اخيرش در سال 
۲۰۲۳ و ۲۰۲۴ اش��اره كرد كه با توجه به بازخوردها 
و نحوه پرداخت اين دو فيلم، آنچنان هم دور از تصور 
نيست و آن اين است كه ريدلي اسكات يك كارگردان 
بريتانيايي ش��اغل در امريكاس��ت و تصوير دو كشور 
رقيب اروپايي در دو فيلم اخيرش، يعني فرانس��ه در 
فيلم ناپلئون و ايتاليا در فيلم گادياتور از فرومايه ترين 
و نازل ترين بازنمايي هايي اس��ت كه در تاريخ سينما 
از دو كشور انجام شده است. گويي اسكات انگليسي 
نتوانسته بغض و نگاه خصمانه خود به فرانسه و ايتاليا 
و تمدن اين دو كشور را پنهان كند و نتيجه آن شده 
كه در هر دو فيلم، بازنمايي دو تمدن اروپايي به شكلي 

تنفرآميز و منزجركننده بازتاب داده شده است. 
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